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FOREWORD 

1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, 
Technical Reports, Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC 
Publication(s)”). Their preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested 
in the subject dealt with may participate in this preparatory work. International, governmental and non-
governmental organizations liaising with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely 
with the International Organization for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by 
agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees. 

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence 
between any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in 
the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications. 

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of 
patent rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

International Standard IEC 62232 has been prepared by IEC technical committee 106: 
Methods for the assessment of electric, magnetic and electromagnetic fields associated with 
human exposure. 

This second edition cancels and replaces the first edition published in 2011 and constitutes a 
technical revision. 

The significant changes with respect to the previous edition are the following: 

a) Increased frequency range from 110 MHz to 100 GHz (including consideration of ambient 
sources 100 kHz to 300 GHz); 

b) product compliance – determination of compliance boundary information for an RBS 
product before it is placed on the market; 

c) product installation compliance – determination of the total RF exposure levels before the 
product is put into service; 
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d) simplified document structure and methods of assessment for new technologies such as 
LTE–TDD, FDD and WiFi. 

This publication contains attached files in the form of a CD-ROM for the paper version and 
embedded files for the electronic version. These files are intended to be used as a 
complement and do not form an integral part of the standard. 

This bilingual version (2018-11) corresponds to the monolingual English version, published in 
2017-08. 

The text of this International Standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

106/397/FDIS 106/406/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this International Standard can be found in 
the report on voting indicated in the above table. 

The French version of this standard has not been voted upon. 

This document has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

The committee has decided that the contents of this document will remain unchanged until the 
stability date indicated on the IEC website under "http://webstore.iec.ch" in the data related to 
the specific document. At this date, the document will be  

• reconfirmed, 

• withdrawn, 

• replaced by a revised edition, or 

• amended. 

 

IMPORTANT – The 'colour inside' logo on the cover page of this publication indicates 
that it contains colours which are considered to be useful for the correct 
understanding of its contents. Users should therefore print this document using a 
colour printer. 
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INTRODUCTION 

This document addresses the evaluation of radiofrequency (RF) field strength, power density 
or specific absorption rate (SAR) levels in the vicinity of radiocommunication base stations 
(RBS), also called product or Equipment Under Test (EUT), intentionally radiating in the 
frequency range 110 MHz to 100 GHz according to the scope (see Clause 1). It does not 
address the evaluation of current density which exposure guidelines often do not consider to 
be relevant when evaluating RF fields in the intended RBS operating frequency range. 

This document specifies the RF exposure evaluation methods to be used for product 
compliance, product installation compliance and in-situ RF exposure assessments. It does not 
define human exposure limits, also called “exposure limits”. When implementing RF exposure 
assessments, the surveyor refers to the set of exposure limits applicable where exposure 
takes place. 

Clause 2, Clause 3 and Clause 4 address normative references, terms and definitions, and 
symbols and abbreviated terms, respectively. 

Clause 5 provides a quick start guide and details how to use this document. 

Clause 6 describes the three main application areas of this document: RF exposure 
evaluation methods for product compliance, product installation compliance, and in-situ RF 
exposure assessments. Further details are provided in Annex C. 

Clause 7 provides guidelines on how to select the evaluation method. Further details are 
provided in Annex A. 

Clause 8 defines the RF exposure evaluation methods to be used and refers to further details 
in Annexes B and F. 

Clause 9 addresses the estimation of uncertainty and refers to Annex E for further details. 

Clause 10 describes reporting requirements for the evaluation or assessment. 

Annexes and the bibliography are referenced extensively to provide useful clarifications or 
guidance. 

Additional guidance can be found in IEC TR 62669 which includes a set of worked case 
studies giving practical examples of the application of this document. 
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DETERMINATION OF RF FIELD STRENGTH, POWER DENSITY AND SAR  
IN THE VICINITY OF RADIOCOMMUNICATION BASE STATIONS FOR  

THE PURPOSE OF EVALUATING HUMAN EXPOSURE 
 
 
 

1 Scope 

This document provides methods for the determination of radio-frequency (RF) field strength 
and specific absorption rate (SAR) in the vicinity of radiocommunication base stations (RBS) 
for the purpose of evaluating human exposure. 

This document: 

a) considers intentionally radiating RBS which transmit on one or more antennas using one 
or more frequencies in the range 110 MHz to 100 GHz; 

b) considers the impact of ambient sources on RF exposure at least in the 100 kHz to 
300 GHz frequency range; 

c) specifies the methods to be used for RF exposure evaluation for compliance assessment 
applications, namely: 
1) product compliance – determination of compliance boundary information for an RBS 

product before it is placed on the market; 
2) product installation compliance – determination of the total RF exposure levels in 

accessible areas from an RBS product and other relevant sources before the product 
is put into service; 

3) in-situ RF exposure assessment – measurement of in-situ RF exposure levels in the 
vicinity of an RBS installation after the product has been taken into operation; 

d) describes several RF field strength and SAR measurement and computation methodologies 
with guidance on their applicability to address both the in-situ evaluation of installed RBS 
and laboratory-based evaluations; 

e) describes how surveyors, with a sufficient level of expertise, establish their specific 
evaluation procedures appropriate for their evaluation purpose; 

f) provides guidance on how to report, interpret and compare results from different 
evaluation methodologies and, where the evaluation purpose requires it, determine a 
justified decision against a limit value; 

g) provides short descriptions of the informative example case studies given in the 
companion Technical Report IEC TR 62669 [1]. 

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their 
content constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition 
cited applies. For undated references, the latest edition of the referenced document (including 
any amendments) applies. 

IEC 62209-1, Human exposure to radio frequency fields from hand-held and body-mounted 
wireless communication devices – Human models, instrumentation, and procedures – Part 1: 
Procedure to determine the specific absorption rate (SAR) for hand-held devices used in close 
proximity to the ear (frequency range of 300 MHz to 3 GHz)  

IEC 62209-2, Human exposure to radio frequency fields from hand-held and body-mounted 
wireless communication devices – Human models, instrumentation, and procedures – Part 2: 
Procedure to determine the specific absorption rate (SAR) for wireless communication devices 
used in close proximity to the human body (frequency range of 30 MHz to 6 GHz) 
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IEC 62479, Assessment of the compliance of low power electronic and electrical apparatus 
with the basic restrictions related to human exposure to electromagnetic fields (10 MHz – 
300 GHz) 

IEC 62311, Assessment of electronic and electrical equipment related to human exposure 
restrictions for electromagnetic fields (0 Hz – 300 GHz) 

3 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the following terms and definitions apply. 

ISO and IEC maintain terminological databases for use in standardization at the following 
addresses: 

• IEC Electropedia: available at http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: available at http://www.iso.org/obp 

3.1  
ambient field 
background electromagnetic field in the frequency range from at least 100 kHz to 300 GHz 
other than the emissions from the EUT in the frequency range 110 MHz to 100 GHz 

3.2  
antenna factor 
ratio of the electromagnetic field strength incident upon an antenna to the voltage (U) that is 
produced across a specified impedance (e.g. 50 Ω) terminating the line connection of the 
antenna 

3.3  
assessment 
undertaking of an assessment in order to arrive at a judgement based on evidence, of the 
suitability of RF exposure induced by a product with regards to RF exposure limits 

3.4  
assessment configuration 
set of parameters which together represent the RBS configuration to be assessed according 
to the evaluation purpose, e.g. for conformity assessment 

3.5  
average absorbed power 
time-averaged absorbed power 
ohmic power dissipated in a volume V given by 

[ ]∫=
V

VzyxEP d),,( 2
A σ  

where 
E(x,y,z) is the r.m.s. value of the electric field strength in the tissue in volts per metre; 

σ is the electric conductivity of the tissue in siemens per metre 
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COMMISSION ÉLECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE 

____________ 

 
DÉTERMINATION DE L'INTENSITÉ DE CHAMP DE RADIOFRÉQUENCES, 

DE LA DENSITÉ DE PUISSANCE ET DU DAS  
À PROXIMITÉ DES STATIONS DE BASE DE RADIOCOMMUNICATION  

DANS LE BUT D'ÉVALUER L'EXPOSITION HUMAINE 
 

AVANT-PROPOS 
1) La Commission Electrotechnique Internationale (IEC) est une organisation mondiale de normalisation 

composée de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de l'IEC). L'IEC a pour 
objet de favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines 
de l'électricité et de l'électronique. A cet effet, l'IEC - entre autres activités - publie des Normes internationales, 
des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au public (PAS) et des 
Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de l'IEC"). Leur élaboration est confiée à des comités d'études, aux 
travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les organisations 
internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec l'IEC, participent également aux 
travaux. L'IEC collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), selon des 
conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de l'IEC concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de l'IEC 
intéressés sont représentés dans chaque comité d'études. 

3) Les Publications de l'IEC se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de l'IEC. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que 
l'IEC s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; l'IEC ne peut pas être tenue 
responsable de l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur 
final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de l'IEC s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de l'IEC dans leurs publications nationales 
et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de l'IEC et toutes publications nationales ou 
régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) L'IEC elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de l'IEC. L'IEC n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de certification 
indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à l'IEC, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou 
mandataires, y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités 
nationaux de l'IEC, pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre 
dommage de quelque nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais 
de justice) et les dépenses découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de l'IEC ou de 
toute autre Publication de l'IEC, ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication. 

9) L'attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de l'IEC peuvent faire 
l'objet de droits de brevet. L'IEC ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits 
de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La Norme internationale IEC 62232 a été établie par le comité d'études 106 de l'IEC: 
Méthodes d'appréciation des champs électriques, magnétiques et électromagnétiques 
associées à l'exposition humaine. 

Cette deuxième édition annule et remplace la première édition parue en 2011, dont elle 
constitue une révision technique. 

Les modifications majeures par rapport à l'édition précédente sont les suivantes: 

a) augmentation de la plage de fréquences de 110 MHz à 100 GHz (avec prise en compte 
des sources ambiantes de 100 kHz à 300 GHz); 

b) conformité du produit: détermination des informations sur la frontière de conformité des 
produits RBS avant leur commercialisation; 
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c) conformité de l'installation du produit: détermination des niveaux d'exposition RF totaux 
avant la mise en service du produit; 

d) simplification de la structure du document et des méthodes d'appréciation pour les 
nouvelles technologies (LTE–TDD, FDD et WiFi, par exemple). 

La présente publication comporte des fichiers joints sous la forme d'un CD-ROM pour la 
version papier et de fichiers intégrés pour la version électronique. Ces fichiers sont destinés à 
être utilisés comme complément et ne font pas partie intégrante de la norme. 

La présente version bilingue (2018-11) correspond à la version anglaise monolingue publiée 
en 2017-08.   

Le texte anglais de cette norme est issu des documents 106/397/FDIS et 106/406/RVD.   

Le rapport de vote 106/406/RVD donne toute information sur le vote ayant abouti à 
l'approbation de cette norme.   

La version française de cette norme n'a pas été soumise au vote. 

Ce document a été rédigé selon les Directives ISO/IEC, Partie 2. 

Le comité a décidé que le contenu de ce document ne sera pas modifié avant la date de 
stabilité indiquée sur le site web de l'IEC sous "http://webstore.iec.ch" dans les données 
relatives au document recherché. A cette date, le document sera  

• reconduit, 

• supprimé, 

• remplacé par une édition révisée, ou 

• amendé. 

 

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de cette 
publication indique qu'elle contient des couleurs qui sont considérées comme utiles à 
une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par conséquent, 
imprimer cette publication en utilisant une imprimante couleur. 
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INTRODUCTION 

Le présent document traite de l'évaluation du champ de radiofréquences (RF), de la densité 
de puissance ou des niveaux de débit d'absorption spécifique (DAS) à proximité des stations 
de base de radiocommunication (RBS) (également désignées comme le "produit" ou le 
"matériel à l'essai", EUT) rayonnant intentionnellement dans la plage de fréquences de 
110 MHz à 100 GHz, conformément au domaine d'application (voir Article 1). Elle ne couvre 
pas l'évaluation de la densité de courant qui est bien souvent jugée non pertinente par les 
recommandations relatives à l'exposition lorsqu'il s'agit d'évaluer des champs RF dans la 
plage de fréquences de fonctionnement prévue des RBS. 

Le présent document spécifie les méthodes d'évaluation de l'exposition RF à utiliser pour la 
conformité du produit, la conformité de l'installation du produit et les appréciations de 
l'exposition RF sur site. Il ne définit pas de limites d'exposition humaine (également 
désignées comme "limites d'exposition"). Lors de la mise en œuvre des appréciations de 
l'exposition RF, le vérificateur fait référence à l'ensemble de limites d'exposition applicable en 
cas d'exposition. 

Les Articles 2, 3 et 4 donnent respectivement les références normatives, les termes et 
définitions, les symboles et les abréviations. 

L'Article 5 fournit un guide de démarrage rapide et des informations sur l'utilisation du présent 
document. 

L'Article 6 décrit les trois principaux domaines d'application du présent document: méthodes 
d'évaluation de l'exposition RF pour la conformité du produit, la conformité de l'installation du 
produit et les appréciations de l'exposition RF sur site. De plus amples informations sont 
fournies en Annexe C. 

L'Article 7 fournit des lignes directrices sur le choix de la méthode d'évaluation. De plus 
amples informations sont fournies en Annexe A. 

L'Article 8 définit les méthodes d'évaluation de l'exposition RF à utiliser et fait référence aux 
informations complémentaires des Annexes B et F. 

L'Article 9 traite de l'estimation de l'incertitude et fait référence aux informations 
complémentaires de l'Annexe E. 

L'Article 10 décrit les exigences relatives à l'activité de rapport pour l'évaluation ou 
l'appréciation. 

Il est également fait référence aux annexes et données bibliographiques qui donnent des 
clarifications ou des recommandations utiles. 

Des recommandations complémentaires peuvent être consultées dans l'IEC TR 62669 qui 
comprend un ensemble d'études de cas réels donnant des exemples pratiques d'application 
du présent document. 
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DÉTERMINATION DE L'INTENSITÉ DE CHAMP DE RADIOFRÉQUENCES, 
DE LA DENSITÉ DE PUISSANCE ET DU DAS  

À PROXIMITÉ DES STATIONS DE BASE DE RADIOCOMMUNICATION  
DANS LE BUT D'ÉVALUER L'EXPOSITION HUMAINE 

 
 
 

1 Domaine d'application 

Le présent document donne des méthodes de détermination du champ de radiofréquences 
(RF) et du débit d'absorption spécifique (DAS) à proximité des stations de base de 
radiocommunication (RBS) dans le but d'évaluer l'exposition humaine. 

Le présent document: 

a) examine des RBS rayonnant intentionnellement qui transmettent sur une ou plusieurs 
antennes dans la plage de fréquences de 110 MHz à 100 GHz; 

b) étudie l'impact des sources ambiantes d'exposition RF au moins dans la plage de 
fréquences de 100 kHz à 300 GHz; 

c) spécifie les méthodes d'évaluation de l'exposition RF à utiliser pour les applications 
d'appréciation de la conformité, à savoir: 
1) conformité du produit: détermination des informations sur la frontière de conformité 

des produits RBS avant leur commercialisation; 
2) conformité de l'installation du produit: détermination des niveaux d'exposition RF 

totaux dans les zones accessibles depuis un produit RBS et les autres sources 
pertinentes avant la mise en service du produit; 

3) appréciation de l'exposition RF sur site: mesure des niveaux d'exposition RF à 
proximité d'une installation RBS après la mise en service du produit; 

d) décrit plusieurs méthodologies de mesure et de calcul de l'intensité de champ de 
radiofréquences et du DAS avec des recommandations relatives à leur applicabilité pour 
couvrir tant l'évaluation sur site des RBS installées que les évaluations en laboratoire; 

e) décrit la manière dont un vérificateur ayant des compétences suffisantes établit ses 
propres procédures d'évaluation, en fonction de ses objectifs d'évaluation; 

f) fournit des recommandations quant à la manière de rendre compte, d'interpréter et de 
comparer les résultats obtenus à partir de différentes méthodologies d'évaluation et, 
lorsque l'objectif de l'évaluation l'exige, prendre une décision justifiée en vertu d'une 
valeur limite donnée; 

g) fournit, à titre informatif, de brèves descriptions d'exemples d'études de cas dans le cadre 
de la comparaison avec le rapport technique IEC 62669 [1]. 

2 Références normatives 

Les documents suivants cités dans le texte constituent, pour tout ou partie de leur contenu, 
des exigences du présent document. Pour les références datées, seule l'édition citée 
s'applique. Pour les références non datées, la dernière édition du document de référence 
s'applique (y compris les éventuels amendements). 

IEC 62209-1, Exposition humaine aux champs radiofréquence produits par les dispositifs de 
communications sans fils tenus à la main ou portés près du corps – Modèles de corps 
humain, instrumentation et procédures – Partie 1: Procédure de détermination du débit 
d'absorption spécifique (DAS) produit par les appareils tenus à la main et utilisés près de 
l'oreille (plage de fréquence de 300 MHz à 3 GHz)  
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IEC 62209-2, Exposition humaine aux champs radiofréquence produits par les dispositifs de 
communications sans fils tenus à la main ou portés près du corps – Modèles de corps 
humain, instrumentation et procédures – Partie 2: Procédure de détermination du débit 
d'absorption spécifique produit par les appareils de communication sans fil utilisés très près 
du corps humain (plage de fréquences de 30 MHz à 6 GHz) 

IEC 62479, Evaluation de la conformité des appareils électriques et électroniques de faible 
puissance aux restrictions de base concernant l'exposition des personnes aux champs 
électromagnétiques (10 MHz à 300 GHz) 

IEC 62311, Evaluation des équipements électroniques et électriques en relation avec les 
restrictions d'exposition humaine aux champs électromagnétiques (0 Hz – 300 GHz) 

3 Termes et définitions 

Pour les besoins du présent document, les termes et définitions suivants s'appliquent. 

L'ISO et l'IEC tiennent à jour des bases de données terminologiques destinées à être utilisées 
en normalisation, consultables aux adresses suivantes: 

• IEC Electropedia: disponible à l'adresse http://www.electropedia.org/ 

• ISO Online browsing platform: disponible à l'adresse http://www.iso.org/obp 

3.1  
champ ambiant 
champ électromagnétique de fond dans la plage de fréquences de 100 kHz à 300 GHz au 
moins autres que les émissions du matériel à l'essai dans la plage de fréquences de 110 MHz 
à 100 GHz 

3.2  
facteur d'antenne 
rapport de l'intensité de champ électromagnétique incident sur une antenne donnée, avec la 
tension (U) produite aux bornes d'une impédance de terminaison spécifiée (de 50 Ω, par 
exemple) à l'extrémité de la connexion de ligne de l'antenne 

3.3  
évaluation 
réalisation d'une appréciation afin de parvenir à un jugement, fondé sur des preuves, quant à 
l'adéquation de l'exposition RF induite par un produit eu égard aux limites d'exposition RF 

3.4  
configuration de l'évaluation 
ensemble des paramètres qui représentent conjointement la configuration de la RBS à 
apprécier selon l'objectif d'évaluation établi, par exemple l'appréciation de la conformité 

3.5  
puissance absorbée moyenne 
puissance absorbée moyennée dans le temps 
puissance ohmique dissipée dans un volume V donnée par 

[ ]∫=
V

VzyxEP d),,( 2
A σ

 

où 
E(x,y,z) est la valeur efficace de l'intensité de champ électrique dans les tissus, en volts par 

mètre; 

σ est la conductivité électrique des tissus, en siemens par mètre 
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